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Poslední měsíc tohoto roku jsme zahájili Mikulášskou
nadílkou pro všechny děti Třebonínska. Mikuláš s čerty a
anděli rozdali přítomným dětem bohatou nadílku, kterou si
děti musely vysloužit básničkou nebo krátkou písní.
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Vážení občané,

čtyři roky uplynuly jako voda a máme tu opět nové

volební období a v důsledku toho i nové složení vedení

obce. Pro připomenutí výsledků voleb do obecního

zastupitelstva považuji za důležité provést krátkou

rekapitulaci.

Letošních voleb se zúčastnila celkem čtyři (před

čtyřmi lety sedm) politická uskupení nebo hnutí a

dosáhla těchto výsledků:
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Slovo starosty obce

Název hnutí
Počet 

hlasů

Počet 

mandátů

KDU-ČSL 676 1

Třebonínsko – kandidátka nez. 1.914 4

Starostové a nezávislí 3.331 7

Otevřená komunikace pro Třeb. 1.434 3

Zvolení zastupitelé

František Kořenský

Mgr. DiS. Roman Kurz

Jan Odvárka

Mgr. Markéta Bohdalová

Bc. Ladislav Petr

Pavel Ševčík

Mgr. Jan Švec

Mgr. Iveta Kahovcová

Stanislav Kříž

Václav Drška

Tomáš Rytíř

Ing. Arch. Ladislav Nováček

Mgr. Zdeněk Přívratský

Mgr. Lubor Mrázek

Ing. Pavel Bláha

Všechny uvedené orgány obce již naplno pracují.

Rada obce Funkce

Pavel Ševčík Starosta

Stanislav Kříž Místostarosta

František Kořenský Člen rady

Ing. Arch. Ladislav Nováček Člen rady

Tomáš Rytíř Člen rady

Na základě výše uvedených výsledků bylo na

ustavujícím zasedání dne 14. 10. 2022 zvoleno nové

vedení obce a následně finanční a kontrolní výbor.

Finanční výbor Funkce

Mgr. Jan Švec Předseda

Martin Válek Člen

Mgr. Lubor Mrázek Člen

Kontrolní výbor Funkce

Václav Drška Předseda

Jan Rathouz Člen

Mgr. Roman Kurz Člen

Sportovní a kulturní komise Funkce

Mgr. Iveta Kahovcová Předsedkyně

Hana Čečelovská Členka

Jana Machová Členka

Bc. Jiřina Palečková Členka

Mgr. Jan Švec Člen

Antonín Švec st. Člen

Marie Kolářová Členka

Petr Šemro Člen

Zdeňka Boušková Členka

Dne 20. 10. 2022 již nově složená rada obce zřídila

Sportovní a kulturní komisi v tomto složení:



Nastávající období bude pro naší obec, stejně tak

jako pro řadu jiných, velice náročné. V současné době

se jen postupně dovídáme, o kolik nám narostou platby

za plyn, elektrickou energii a ostatní služby spojené

s chodem obce.

U plynu se zatím na základě již došlých faktur zdá,

že pro nájemníky naší nové bytové výstavby

k zásadnímu zvýšení plateb nedojde.

To samé je u elektřiny. Zde však dochází v důsledku

vládou nedávno schváleného zastropování ceny už po

řádném vyúčtování a stanovení nových záloh pro příští

rok, k jejich opakované úpravě (v rozpětí 14 dnů),

pochopitelně směrem nahoru. K tomu asi není co

dodat (pokud se chci slušně vyjadřovat).

U obce se zvýšení ceny elektřiny projeví nejvíce na

čistírně odpadních vod, která je jejím největším

konzumentem.

V tomto roce měla spotřebu za 500.000,-Kč,

v příštím roce se zde zdražení el. energie projeví

částkou vyšší o cca 300.000,-Kč. To se pochopitelně

promítne do provozních nákladů a v důsledku toho

nám provozovatel zcela jistě předloží, oproti

předešlému období, zvýšenou cenu za stočné.

Ruku v ruce s tím dojde pravděpodobně i k navýšení

ceny za vodné, protože i tu bude provozovatel

vodovodní sítě nakupovat za zvýšenou cenu.

V době psaní tohoto příspěvku jsem bohužel ještě

kalkulaci vodného a stočného na příští rok neměl

k dispozici. Po jejím obdržení ji projedná rada obce a

rozhodne, zda a o kolik obec navýší stočné a vodné. I

když je už po volbách, budu prosazovat v rámci

možností, aby navýšení bylo co nejmenší s tím, že bych

chtěl i pro příští rok zachovat doplatek obce pro

občany. Tak, jako tomu bylo po řadu let zpět.

O nákladech na svoz komunálního odpadu se

nebudu raději rozepisovat. Pouze snad uvedu, že svoz

popelnic, kontejnerů a provoz sběrného dvora stojí

obec ročně v přepočtu na jednoho občana 1 477,-Kč.

Poplatek je vybírán ve výši 600,-Kč. I přes tento

obrovský nepoměr neplánujeme pro příští rok jeho

zvýšení.

Vše, co jsem uvedl vpředu se netýká jen naší obce.

Je to problém, který řeší ve větší nebo menší míře

všechna města a obce v celé zemi.

Každé místo má však své specifické podmínky a řeší

to dle svých možností. Tam, kde ve svém katastru mají

např. herny, kasina, skládky odpadů nebo velké

bohaté firmy a díky tomu i nadstandardní příjmy do

obecní pokladny, mohou dokonce některé poplatky

svým občanům odpustit nebo zásadně snížit.

Naším současným specifikem je právě probíhající

stavba víceúčelové sportovní haly, jejíž financování se

rozhodně nesmí projevit na úkor služeb pro naše

občany a kvality fungování obce jako takové, včetně

realizace některých důležitých investičních akcí do

budoucna.

Stavba je nyní ve stádiu hrubé stavby. V současné

době již řešíme mimo jiné formu jejího provozování.

Zatím není rozhodnuto, zda bude založeno s.r.o.,

sportovní spolek nebo o.p.s.

Hala není, jak je již zřejmé z názvu, ryze sportovní,

ale víceúčelová. Při zpracování žádosti o dotaci jsme

museli procentuelně stanovit prostor haly, který je

určen pro sport a prostor, kde bude restaurace a

kulturní zázemí obce. Ve stejném poměru jsme podali

žádost o dotaci k Národní sportovní agentuře a to

bohužel „jen“ o 17,5 mil. Kč (je to 50 % z celkové

možné uznatelné částky po přepočtu). I tato částka

však bude bezesporu pro obec, v případě jejího

získání, významnou pomocí.

Další problém je i v možnosti vrácení DPH. Jsme

sice plátci, ale o jeho vrácení můžeme požádat jen za

splnění určitých podmínek, které jsou dány nejen

finančním úřadem, ale třeba i smlouvou o dotaci a

formou provozování. V ní je mimo jiné uvedeno, kolik

procent provozní doby musí být pro veřejnost, kolik pro

obec a kolik pro sportovní spolky a organizace. Vše

musí být potvrzeno čestným prohlášením.

Snažili jsme se v rámci republiky najít obec, nebo

město, které získalo od NSA dotaci na stejný typ

stavby s podobným rozložením poskytovaných služeb,

bohužel jsme takový příklad nenašli. Sportovní

agentura poskytla mnoho dotací, ale vždy šlo jen o

čistě sportovní halu, rekonstrukci sportovních hal,

běžecké dráhy, fotbalové kabiny apod.

Výše uvedený rébus se nyní snažíme vyřešit tak, aby

budoucí provoz haly vyhovoval především obci, škole a

místním sportovním spolkům, na druhé straně bychom

byli velice rádi, aby její pronájem alespoň částečně

uhradil náklady na její provoz.

Větší akce mimo stavby haly, jako např. prodloužení

vodovodu do Horních a Dolních Svinců, jsou již hotovy.

Ještě letos bude rovněž dokončena stavba

přečerpávací stanice spolu s prodloužením kanalizace

v Dolním Třeboníně.

V příštím roce bychom rádi získali stavební povolení

na rozšíření prostor mateřské školy. Vlastní realizace

bude pochopitelně závislá na možnosti získání dotace,

její výši a taktéž na stavu finančních prostředků v naší

pokladně. Máme také zažádáno o vydání stavebního

povolení na prodloužení vodovodu Záluží - Čertyně a
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Záluží - Štěkře. Pokud bude vypsán vhodný dotační

titul ministerstvem zemědělství, který nám bude

vyhovovat hlavně procentem finanční spoluúčasti,

podáme žádost o dotaci. Je také podána žádost o

dotaci na rekonstrukci veřejného osvětlení, ta by měla

vyjít. Vzhledem k rozsahu našeho veřejného osvětlení

by jeho rekonstrukcí došlo k výrazným úsporám

elektrické energie.

Dále budeme zabezpečovat běžné opravy a údržbu,

která je spojená s chodem obce, vydávat náš časopis,

zabezpečovat různé sportovní a kulturní aktivity

občanů, které by se díky hale měly uskutečnit na zcela

jiné úrovni než doposud.

Na závěr svého příspěvku bych rád poděkoval

všem, kteří mi dali svůj hlas a tím i důvěru. Mohu nejen

je, ale všechny naše občany ujistit, že udělám vše pro

to, aby se nám všem v naší obci žilo co nejlépe a aby

se Třebonínsko i nadále rozvíjelo.

S přáním krásných svátků vánočních, plných

pohody a klidu a všeho nejlepšího v novém roce

Pavel Ševčík

starosta obce

listopad 2022

Naše komise byla jmenována radou obce dne 20.

října a následně se ujala těchto akcí.

Stezka odvahy se uskutečnila v sobotu 12.

listopadu. I přes to, že byla naše stezka pořádána na

konci sychravého podzimu, se náramně povedla .

Na akci přišlo rekordních 126 dětí. Odvážné děti, šly

trasou na workoutovém hřišti a plnily úkoly vodníka,

bludiček, čarodějnice a čertů. Na každém stanovišti na

ně čekaly bohaté odměny. Nechybělo ani tradiční a

oblíbené opékání špekáčků.

Informace sportovně kulturní komise
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Vítání občánků proběhlo na obecním úřadě dne

26.11. Naše malé občánky přivítali členové naší

komise společně s proslovem kronikáře pana Antonína

Švece st.

Od května do půlky září, tzn. za 4,5 měsíce se v naší

obci narodilo celkem 11 dětí, z toho 6 holek a 5

chlapečků. Nejvíce děti se narodilo v měsíci červen a

červenec.

Milukášskou nadílku jsme připravili na páteční

podvečer dne 2. 12. 2022. Letos poprvé se uskuteč-

nila ve venkovní učebně základní školy. Děti šly

společně přivolat čerty, Mikuláše a anděly. Odvážné

zazpívaly nebo řekly básničku a dostaly mikulášskou

nadílku.
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Na závěr bych vám chtěla říct, že při akcích, které

pro vás děláme, jsou pro nás tou nejhezčí odměnou

úsměvy a spokojené výrazy ve vašich tvářích. Doufám,

že to tak bude i v dalším roce.

A co si do nového roku přát? Abychom se ve zdraví,

v klidu mohli opět potkávat, a až vám na pozvánku bu-

JSDHO Dolní Třebonín

deme moct napsat: „S radostí vás chceme pozvat do
naší nové sportovní haly.“

Přejeme vám krásné svátky vánoční a úspěšný

vstup do nového roku .

Za sportovní a kulturní komisi Iveta Kahovcová

Topná sezóna je již v plném proudu a to s sebou

přináší zvýšené nebezpečí vniku požárů. Od října 2020

do března 2021 došlo k 1.116 požárům od komínů.

Nejvíce požárů vznikne přímo v komíně z důvodu

nevyčištěných sazí, a proto mi dovolte několik

praktických informací s tímto spojených. Spalinová

cesta, chcete-li komín, podléhá dle legislativy několika

požadavkům na čištění, kontrolu a revizi viz tabulka

níže.

Sezónním provozem je v tomto případě chápán

provoz spalinové cesty nepřesahující v součtu 6

měsíců v roce. Při čištění a kontrolách prováděných

dvakrát nebo třikrát ročně nesmí uplynout doba kratší

jak 3 měsíce.

Čištění se provádí odstraněním pevných látek,

usazenin a nečistot ze spalinové cesty a výběrem

nahromaděných usazenin. Čištění spalinové cesty

provádí osoba s oprávněním v oboru kominictví. Zákon

však umožňuje provedení čištění spalinové cesty, která

slouží pro odvod spalin od spotřebiče na pevná paliva

o jmenovitém výkonu do 50 kW včetně, svépomocí.

Kontrola se provádí po vyčištění a posuzuje se stav

spalinové cesty. Dále pak stavebně technický stav,

zajištění volného a bezpečného přístupu k vybíracím či

vymetacím otvorům, dodržením bezpečné vzdálenosti

od hořlavých předmětů a další. Kontrolu spalinové

cesty provádí osoba s oprávněním v oboru kominictví.

O provedené kontrole musíte dostat potvrzení.

Kontrolu svépomocí legislativa neumožňuje!

Revize se provádí před uvedením spalinové cesty do

provozu, při změně druhu paliva, před připojením spo-

třebiče do nepoužívané spalinové cesty, při vzniku

trhlin komínu a v neposlední řadě po požáru komínu.

Revizi spalinové cesty provádí osoba s oprávněním

v oboru kominictví, která je však zároveň revizním

technikem spalinových cest. O provedené revizi musíte

dostat potvrzení.

Abych legislativu uvedl do praxe, nastíníme si situaci

reálnou. V případě, že dojde k požáru komínu u vašeho

domu, scénář bude nejspíše následující. Přivolaní

hasiči požár v komínu uhasí (nebo byl již uhašen

samovolně). Pokud majitel nemovitosti nedoloží

hasičům, že bylo na komínu provedeno čištění a

kontrola, dopustil se přestupku a Hasičský záchranný

sbor mu uloží pokutu. Velitel hasičů dále nařídí majiteli

zákaz používání komínu do doby, než bude prohlédnut

odborně způsobilou osobou, jíž je v tomto případě

technik spalinových cest, který na komínu provede

revizi.

Pokud máte nemovitost pojištěnou, můžete

v případě vzniku škody, která vznikla v souvislosti

s požárem komínu, nárokovat její proplacení.

Pojišťovna vyžaduje zprávu od hasičů a doklad o

kontrole a čištění. V případě, že nebudete mít tyto

doklady, dochází ze strany pojišťovny ke krácení

finančních náhrad nebo k úplnému odmítnutí

pojistného plnění.

Na závěr bych vám doporučil při vzniku požáru

komínu rovnou zavolat hasiče, linka 150 nebo 112. Do

jejich příjezdu kontrolovat okolí komínu a v žádném

případě jej nehasit vodou. Mohlo by dojít k jeho

popraskání nebo výbuchu.

Za JSDHO Dolní Třebonín Ondřej Mráz, 

velitel jednotky

Výkon 

připojeného 

spotřebiče

Činnost

Druh paliva

Pevné Kapalné

PlynnéCeloroční 

provoz
Sezónní provoz

Celoroční 

provoz
Sezónní provoz

Do 50 kW včetně
Čištění 3 x za rok 2 x za rok 2 x za rok 1 x za rok 1 x za rok

Kontrola 1 x za rok 1 x za rok 1 x za rok
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Dolní Svince - první písemná zmínka o obci Dolní

Svince pochází z roku 1383. Ve druhé polovině 16.

století se objevuje název Zlámaná Svince. Díky tomu

nazývají dodnes místní obyvatelé ves „Zlámanice“. V

roce 1862 tu žilo 124 obyvatel a před sto lety ještě 116

obyvatel.

Ve Svincích, které nebyly tolik zasaženy moderní

zemědělskou výrobou, občanskou a komunální

výstavbou, působí malebně soubory větších i menších

statků. Sugestivně působí kamenná boží muka poblíž

cesty z Dolní Svince do Milíkovic, kde probíhá výstavba

dálnice. Z početného souboru železných křížů zaujme

křížek z roku 1860 zdobený v duchu lidového baroka,

který zdobí nároží domu č. p. 14. Naproti tomuto domu

byl v meziválečném období vztyčen pomník se

vsazeným bronzovým reliéfem Antonína Švehly, který

Okénko do historie
se ve 20. letech minulého století zasloužil o povznesení

českého venkova.

Katastru Dolní Svince se dotýká i chráněná přírodní

památka – rybník Děkanec. Zde je zachován

ekosystém lučního společenství slatinné louky s řadou

chráněných a ohrožených druhů flóry i fauny. Kromě

jiných lze zde spatřit kosatec sibiřský, vrbu plazivou,

hořec hořepník, prstnatec májový a z bezobratlých

například vzácné druhy střevlíků, drabčíků a

modrásků. Velmi významnou památkou jsou i

pozůstatky rybníka Počátek. Rybník byl koncem roku

1833 zrušen a propachtován jako louky

soukromníkům. V blízkosti Počátku můžeme najít i další

památku. Jde o zbytek náspu a klenutý můstek

koněspřežky. Ta byla vyhlášena národní kulturní

památkou.

Připravil Antonín Švec st.

Začátek října byl ve znamení silných mrazů a

sněhových přeháněk. Zejména 5. října silný mráz zničil

téměř vše. A mrazíky v dalších dnech dílo zkázy

dokonaly. Listopad a prosinec byly příznivější než září a

říjen.

Díky nepříznivému počasí v rozhodujících měsících

klesly výnosy obilovin a sklizeň brambor byla velmi

narušena. Brambory nebylo možno zcela ochránit před

mrazem. Zvláště ty sadbové bylo nutné vícekrát třídit.

Mrazy se „podepsaly“ i na ovoci, které pomrzlo na

stromech. Švestky nedozrálé a přemrzlé padaly.

Stalo se před 50 lety

Zemědělské družstvo v té době zahájilo výstavbu

dvojdomku. Průměrná měsíční odměna činila v ZD

tento rok 1.685,-Kč.

V zimních měsících se promítaly filmy o nedělích v

místním pohostinství. Velmi agilní v tomto roce byla

organizace Svazarm, která uspořádala 6 zábav a

diskotéky.

Připravil Antonín Švec st.

V období od začátku září do konce tohoto

kalendářního roku slaví významné životní jubileum naši

spoluobčané.

Přejeme vám k tomuto významnému životnímu

výročí mnoho vitality, pevného zdraví, optimismu a

lásky nejbližších.

Blahopřejeme k výročí Grumbüllerová Eva 89 let

Kadičová Ludmila 87 let

Kořenská Marie 95 let

Šrutová Alena 88 let

Bouška Jan 88 let

Matějčková Jitka 92

Matějová Věra 94 let

Nováková Zdeňka 88 let

Rosendorfová Jindřiška 90 let

Náš rozhovor s…

Pavel Ševčík

Pane starosto, především Vám ještě jednou

blahopřeji k výsledku voleb a přeji naplnění všech

Vašich představ do pravděpodobně posledního období

Vaší kariéry. Co rozhodlo, že jste podstoupil po deváté

volební klání? Vím totiž, že jste to dlouho zvažoval.

Hlavním důvodem mého rozhodnutí opět kandidovat
na funkci starosty byla rozestavěná víceúčelová
sportovní hala. Po zkušenostech z minulosti jsem nebyl
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doplnil, že obdivuji každého, kdo se o post starosty
uchází dobrovolně.

I přes náročnost funkce starosty jste si našel čas na

koníčky. Naše čtenáře by mohlo zajímat, čím si

vyplňujete volné chvíle?

Koníčků mám poměrně hodně. Tím hlavním je
pěstování bonsají, kterému se díky Tobě věnuji již přes
dvacet let. Dále vše, co je spojeno s přírodou.

Mám myslivecké i sokolnické zkoušky, chovám
párek sýčků, v rybníčku vedle zahrady se snažím
odchovat občas nějaké pstruhy, a když je nesežere
vydra, tak se mi to i podaří.

Co považujete za Váš největší úspěch ve funkci

starosty? Kdybyste mohl udělat něco jinak, co by to

bylo?

Za svůj největší úspěch považuji bezesporu novou
bytovou výstavbu, protože, jak jsem již uvedl, její
úspěch nám umožnil nastartovat další rozvoj obce.
Z dnešního pohledu je stále více zřejmé, že to byl malý
zázrak. Stavět jsme začali v době, kdy krachoval H
systém a důvěra lidí v investování svých peněz,
konkrétně do bytové výstavby, byla minimální. Navíc,
v době zahájení tak rozsáhlé výstavby jsme měli
v pokladně jen minimum finančních prostředků.

Na základě nabytých zkušeností bych udělal mnoho
věcí jinak. Každá doba má však své okolnosti, na
základě kterých se rozhodujete a jednáte.

Tím chci jen říci, že řada rozhodnutí, které jsem
v minulosti udělal, a které bych dnes řešil jinak, byla
dána právě konkrétními podmínkami. A jak se říká, po
bitvě je každý generál. Počítá se však výsledek a ten je
podstatný.

Pane starosto, přeji Vám hodně zdraví a pracovních

úspěchů do dalšího období. Chcete něco vzkázat

spoluobčanům?

Na závěr své krátké zpovědi bych rád poděkoval
všem, kteří mi dali svůj hlas a tími důvěru. Mohu nejen
je, ale i všechny občany ujistit, že udělám vše pro to,
aby se nám v naší obci co nejlépe žilo, a aby se
Třebonínsko i nadále rozvíjelo.

Přeji všem krásné vánoční svátky a vše příjemné, co
k nim patří.

Rozhovor s Pavlem Ševčíkem připravil A. Švec. St.

totiž úplně přesvědčen, že by můj případný nástupce
dokončil stavbu dle původního záměru a zajistil
potřebné finanční prostředky na její dostavbu. Nerad
bych však, aby mé vyjádření bylo bráno tak, že jenom
já mám patent na rozum a že by to nikdo jiný
nedokázal.

Určitě ano, ale dokončení stavby by se
pravděpodobně protahovalo a to by určitě nepřispělo
k bezproblémovému fungování obce. A navíc, od
rozdělané práce nejsem zvyklý odcházet.

Do nového volebního období vstupujeme za velmi

složitých podmínek. Jak by se v ideálním případě měly

naplnit Vaše představy v rozvoji Třebonínska?

Popravdě, současná realita překonala všechny mé
představy. Podařilo se mi uskutečnit rozsáhlou bytovou
výstavbu, díky které se naše obec ekonomicky
stabilizovala a je schopna realizovat jen z vlastních
prostředků nebo formou spolufinancování i větší akce,
jako např. stavbu nového chodníku, což je věc,
v kterou jsem nikdy nedoufal, rekonstrukci bytů
v Záluží, generální opravu školy, přestavbu
pohostinství v budově obecního úřadu na mateřskou
školu, vybudování vodovodů na Svinecku a mnoho
dalšího.

Vyvrcholením je pochopitelně probíhající stavba
víceúčelové sportovní haly. Na druhou stranu si
vzpomínám na dobu, kdy jsme přehazovali faktury,
platili nejdříve ty nejmenší a když nebylo zbytí i ty velké,
pokud na ně ovšem bylo. Řešili jsme, kolik koupíme
žárovek do veřejného osvětlení, jestli pět nebo deset.

Bohužel nejsem spokojen s postupem při
schvalování nového územního plánu a s průběhem
prací na změně územního plánu č. 6. Schválení
nového územního plánu je ze strany Odboru plánování
Jihočeského kraje podmíněno zanesením plánované
trasy železničního koridoru sever-jih do našeho nového
územního plánu. To však zastupitelé již v roce 2005
zamítli s tím, že stavbou koridoru by došlo k rozsáhlé
devastaci našeho území a v podstatě k likvidaci části
naší obce.

Z titulu funkce starosty patříte mezi služebně

nejstarší v rámci celé republiky. Jak vzpomínáte na své

začátky?

Mé začátky byly poměrně hodně tvrdé. Do vedení
obce jsem byl v podstatě donucen v roce 1986. V roce
1990 jsem skončil a v roce 1994 jsem byl tentokrát
samotnými občany přesvědčován, abych se do vedení
obce vrátil zpět. A od té doby vedu obec až do
současnosti. V této souvislosti bych snad jen ještě
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ho pořadu A možná přijde i kouzelník.

A odtud jsem se už vyškrábal do míst, odkud jsem

sklouznul. Z hlavy a nohou mi crčela krev, čepici,

botu a houby jsem neměl. Ale to ještě nestačilo,

protože byla naprostá tma a cesta žádná. Takže

jsem ještě asi třikrát upadl, než jsem v houští našel

cestičku, která mě dovedla k širší cestě a ta až

k silnici, na které jsem měl v dálce zaparkované

auto.

A tak jsem se po ní potácel, bez boty, jen

v ponožce, promočený od toho soustavného válení

se v mokrých kopřivách a doufal, že mi snad někdo

pomůže. A v co jsem doufal, se splnilo. Ze tmy

zazářily dva světlomety. Byla to Policie ČR. Zázrak,

přelud. V tuhle dobu a tady? Zírali na mne, taky měli

proč. Vypadal jsem jako po střetu s divočákem. Bylo

2:30 hod. ráno. To vydrápání do toho kopce mi

trvalo tři a půl hodiny, další tři hodiny bloudění

lesem. Mé prosbě, ať mě odvezou k zaparkovanému

autu a nechají odjet domů, do tepla, nevyhověli. Prý

musí zavolat záchrannou službu, kdybych měl otřes

mozku, protože jsem trochu zavrávoral. Zavezli mě

k mému autu, kde jsem jim předal osobní doklady.

Sanitka přijela coby dup. Byla z Krumlova.

V nemocnici se také nestačili divit, že ve tři hodiny

ráno rentgenují a ošetřují prokřehlého houbaře.

Potom mě odvezli domů. K autu jsme zajeli až druhý

den s kamarádem odnaproti. Ale do rána jsem už

neusnul, pořád jsem před sebou viděl ten stejný

obrázek – jak tam visím kolmo ze skály a pode mnou

jen propast a voda. A usnout se stejně nedalo, jak

mě svrběla pokožka popálená od kopřiv.

Poranění se za čas zahojila. Nějakou chvíli jsem

musel nosit krční límec, protože jsem si ještě narazil

krční páteř a natáhl svaly kolem ní. A tak mi vlastně

už nic neschází.

Zůstává jen ponaučení. Když máš léta, zůstaň

doma na zadku. A nikam se nehoň. Čeká tam na

tebe „zubatá“, už si brousí kosu.

A divím se sám sobě, kde se ve mně vzalo tolik

síly, že jsem zubaté unikl ze spárů. Z téhle

šlamastiky jsem se dostal a můžu zase sázet ovocné

stromky, zvelebovat okolí dvojgaráže, můžu si

pokecat s přáteli a vůbec radovat se z tohohle

lidského života, i když na něj všichni občas

nadáváme, který je tak obdivuhodný, ale po hříchu

tak krátký.

MUDr. Lubor Plas

Každoročně k podzimu, když začnou růst houby,

hlavně křemenáči a kozáci, vyrážím na ně k Římovské

přehradě.

Letos jsem se na ně vypravil 30. října. Ráno sice

pršelo, ale odpoledne se mračna kamsi vytratila a na

obloze zazářilo to blahodárné sluníčko. K večeru jsem

auto zaparkoval poblíž studánky, kam lidé jezdí nabrat

pitnou vodu, kousek za Římovem a vydal se pěšky

k přehradě. A jako by mě tam cosi táhlo, lákalo, zpětně

si uvědomuji, že to byla asi ta „zubatá s kosou“ a už si

ji na mne brousila.

Hned na cípu lesa, v houští pod břízami a osikami se

svými kloboučky, červenými, žlutými a hnědými pyšnili

překrásní křemenáči a kozáci. A to mě namlsalo tak, že

jsem se nesebral, nepopadl úlovek a nejel domů,

protože se už začalo stmívat, ale pokračoval podél skal

dál. Rychle se setmělo.

A pak to přišlo. Jak to bylo dopoledne namoklé, tak

se mi pod pravou nohou utrhla mazlavá hlína……a už

jsem letěl. Po nohách, bradou a čelem ke svahu jsem

ryl bradou v kopřivách a mazlavé hlíně. Z roztrženého

čela a spánku mi kapala krev smíšená s blátem, totéž

z obou nohou. Šikmý svah pokračoval holou skálou,

která se kolmo tyčila nad vodou do výše přibližně 20ti

metrů. Nevím, kde jsem v sobě našel tolik

duchapřítomnosti, že jsem se stačil na rozhraní svahu

a čisté skály zachytit pravou rukou stromečku, který

tam pro mne coby zázrak vyrostl, objímaje svými

kořeny povrch skály.

A tak jsem tam visel, pravačkou se držel kmínku a

nohama plandal ze skály, protože nebylo možné se na

ní nohama podepřít. Byla úplně holá. Už tam byla tma

jako v pytli a bylo mi jasné, že až se to se mnou utrhne,

že tohle jsou poslední chvíle mého života. Na obloze už

zářily hvězdičky a já horečně přemýšlel, co se zbytkem

svých sil, abych se vydrápal nahoru, odkud jsem

sklouzl. Po levé ruce koukal ze země kořen ve tvaru

kruhu a tak jsem se držel už oběma rukama. Jedinou

botou na pravé noze, která mi zbyla, levá mi spadla

spolu s čepicí a křemenáči do přehrady, jsem si

vykopal špičkou stupínek do drolivé skály a konečně se

mohl nohou podepřít. Oběma rukama jsem si vyhrabal

v kopřivách ve svahu zářezy, abych se měl čeho

zachytit. Ale ani to nestačilo a snažil jsem se

vyhoupnout k malému, ale silnějšímu smrčku po levé

ruce, který byl relativně pevnější. Nakonec i to se mi

podařilo a smrček jsem objal jako klíště, jako pan

Kaiser objímal pana Srstku ve scénce Klíště z oblíbené-

Jak jsem přežil svou smrt

Těší nás, když naší redakci někdo z občanů nabídne
svůj příspěvek, jako to udělal pan L. Plas…
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Nedávno se mě moje malá dcera zeptala, co vlastně

dělám. Otázka mě překvapila, protože dětem o svých

cestách hodně vyprávím. Jen jí to nedošlo a já si opět

uvědomil, že patřím k těm šťastným lidem, jejichž

práce je i jejich největším hobby. A když jsem loni ještě

22. prosince neměl žádný dárek, rozhodl jsem se, že

dětem svoji práci předvedu naživo, že je do Afriky

poprvé vezmu s sebou. Postupně jsem si ale začal

uvědomovat zodpovědnost za tyto své malé a náročné

cestovatele.

Jihoafrická republika, kterou jsem zvolil jako úvod do

Afriky, je obrovská (jako tři Německa a tři České

republiky k tomu) a nedílnou součástí všech cest a

safari jsou dlouhé hodiny strávené v autě.

Krokem dva bylo sestavit itinerář tak, abychom

v autě netrávili tolik času a ten navíc maximálně

prokládali zastávkami na místech, kde normálně ani

nepřibržďuji.

Tak se mi do dětského itineráře dostala taková místa

jako útulek pro ohrožené druhy zvířat, trek na dno

třetího největšího kaňonu světa nebo kontaktní sloní

safari. Sázkami na jistotu byla noční vyjížďka

v Krugerově národním parku, nebo zastávka na naší

farmě, kde si děti zastřílely z malorážky a kde jsme

každé ráno vyráželi na lov divokých perliček.

Při přípravě každé cesty pro všechny zákazníky si

lámu hlavu s tím, aby byli spokojení, ale tito trpaslíci

byli zatím asi nejnáročnějšími klienty, protože jsem

musel zvažovat každý ujetý kilometr a každou minutu

strávenou v autě. Prvním krokem bylo to, že jsem

oslovil své kamarády se stejně starými dětmi, zda by

nejeli s námi. Udělat z dětí stádo většinou pomůže.

Dlouhý let, sezení v autě a nemožnost pohybu je

mínusem každé cesty do Afriky, a proto jsme

s manželkou využili první příležitost a hned první ráno
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vyrazili v Dračích horách na krátký výběh, zatímco děti

ještě dospávaly dlouhý předchozí den. Nevěděli jsme

ale, že paviáni z Dračích hor jsou chytřejší, než jejich

příbuzní z nižších poloh a umí si otevřít dveře do

chatek, kde spaly naše děti.

Přišli jsme tak o zásoby chleba a brambůrek a děti o

chuť spát po zbytek cesty samy. A když jsme ve stejný

den při túře viděli pár centimetrů od nohy hada, byl to

začátek dětské expedice jako řemen.

Každý podobný zážitek dělá z cesty

nezapomenutelnou a doufal jsem, asi jediný, že to je

jen začátek velkého dobrodružství. Zbytek cesty ale

utíkal bez větších problémů, wi-fi v autě a nabité

tablety dělaly delší přesuny snesitelné.

Nakonec vše proběhlo bez jakýchkoli problémů,

zvířat jsme viděli stovky a všechny děti i dospělí byli

nadšení. Když se mě poslední den děti zeptaly, kdy

pojedeme zase, věděl jsem, že semínko africké obsese

je zasazeno.

Jan Brett, zakladatel Original Afrika
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Základní škola a Mateřská škola Dolní Třebonín

Školní rok 2022/2023 jsme zahájili přivítáním nových

prvňáčků ve venkovní učebně základní školy. Přítomni

byli, kromě jejich rodičů také všichni ostatní žáci školy

a samozřejmě pedagogové.

Naše nové žáky pozdravila také paní místostarostka

Jana Machová, která všem tradičně předala sladkou

pozornost. Počet prvňáčků se v průběhu září ustálil na

celkových 9 dětech.

Hned druhý den si děti užívaly okolní přírodu. Mladší

žáci se vydali na prázdninovou stezku, během které

plnili rozličné úkoly. V obdobných aktivitách

pokračovali také další týden. Mezi hlavní úkoly patřila

stavba hmyzího domečku. Starší žáci strávili 2. září

pobytem v lese, kdy byli úspěšní při hledání hub.

Nejvíce se zabavili při stavbě příbytků z přírodnin.

Mezi tradiční akce v naší škole již můžeme zařadit i

dopoledne s prvňáčky, při kterém se během

sportovních a obratnostních soutěžích seznamují se

svými spolužáky. V závěru dopoledne se všichni mohli

těšit z bublifuků.

V letošním roce jsme opět upravili nabídku

zájmových útvarů, novinkou je keramické tvoření,

tvoření s knihou nebo kroužek 3D tisku. Jsme rádi, že

se po roce podařilo obnovit pěvecký sbor, který jsme

pojmenovali Třebonínský zpěváček.
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V pondělí 5. prosince se naše škola proměnila v

„pekelné doupě“. Místo zaměstnanců školy čekali na

děti čerti se svou „čertovskou bojovkou“. Procházením

všech učeben a plněním úkolů si děti musely vysloužit

vstup přes pekelnou bránu, kde na ně čekala

mikulášská odměna.

Ve školní družině je letošní školní rok zaměřen na

téma „hravé tvoření“. Děti si vyzkoušely například

plastelínovou malbu slunečnic, otiskování barev,

skládání origami, lepení jablíček z papíru, výrobu

obrázků z výtrusů hub nebo netradiční malování

uvařeným pudingem s potravinářským barvivem.

Pracovaly také s kaštany, vlnou i barevnými papíry.

Výsledkem jsou jedinečná díla, která můžete shlédnout

na internetových stránkách školy www.zstrebonin.cz

V mateřské škole se mezi 40 dětmi nachází téměř

polovina dětí předškolních. Ty si v rámci pestré

nabídky aktivit osvojují dovednosti, které uplatní při

nástupu do školy.

Mezi oblíbené součásti vzdělávací nabídky patří

také návštěva divadelních představení nebo vyrábění

z podzimních přírodnin. Děti se v polovině října vydaly

do Českého Krumlova, kde shlédly pořad O

hudebních nástrojích, připravený tamní ZUŠ.

Mgr. Jan Švec, ředitel školy.
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Vaříme, pečeme…

Ovesné brambůrky : Tento recept označovala moje

mamka jako „válečný“. Ingredience se totiž mohly

upravovat podle toho, co bylo k sehnání.

Utřete 70g másla, 30g medu a 80g práškového
cukru. Na troše másla upražte 180g ovesných vloček,
které následně rozmixujte.

K nim přidejte několik strouhaných mandlí,
pomerančovou a citronovou kůru, trochu mleté
zrnkové kávy a lžíci rumu. Vše pak zamíchejte a
vypracujte malé kuličky, které se následně obalí v
kakau. Kuličky, veliké asi jako třešeň, se mohou zdobit
například vytlačováním vidličkou.

Hotové cukroví uložte do papírových košíčků.
Protože je to cukroví, které se nepeče, připravuje se
den – dva před vánočními svátky.

Antonín Švec st.

Pryšec nádherný (Euphorbia pulcherrima), známý

také jako vánoční hvězda, pochází ze Střední Ameriky.

I v místě původu byla využívána jako vánoční ozdoba.

Její červená barva symbolizovala krev Ježíše.

I u nás si ji od 20. století pořizujeme jako symbol

vánočních svátků a po jejich skončení ji většinou

vyhodíme. Za rok se situace opakuje.

Lze však postupovat i jinak. Ponechat si ji třeba na

okně, koncem měsíce května ji přesadit a umístit ven

do polostínu. V září ji opět přenést domů. Odvděčí se

tím, že od listopadu do dubna bude zkrášlovat náš byt

postupným rudnutím listů.

Starší rostliny je možné při přesazování zastřihnout.

Té na obrázku je již 18 let a má charakter pokojové

bonsaje.

Antonín Švec st.

Brslen evropský (Euonymus europaeus) můžete

potkat při svých toulkách v okolí Dolního Třebonína.

Jeho tmavě růžové až karmínové plody, kterými jsou

čtyřboké tobolky, můžete spatřit i v průběhu prosince.

Pro svůj typický tvar se jim také říká „kněžské

čepičky“, nebo „kvadrátky“. Plody slouží v zimním

období jako potrava zpěvným ptákům. Pro člověka je

však celá rostlina prudce jedovatá. Údajně byly

zaznamenány i otravy truhlářů, kteří se dřevem

pracovali.

Ze dřeva tohoto keře se dříve vyráběly pletací jehlice

nebo rovněž párátka či vřetena. Zajímavé je, že z

kořenů brslenu se dá získávat přírodní latex.

Mgr. Jan Švec

Z okolní přírody
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Blíží se konec roku, vánoční svátky a Silvestr. Právě

Silvestr je většinou majitelů psů očekáván s obavami.

Ne snad pro to, co jim následně nový rok přinese, ale

hlavně pro mohutné oslavy prostřednictvím výbuchů

petard a raket, které trvají cca od 23.00 hod. až do

03:00 hod. Z doby, kdy jsem sám vlastnil psa, vím, že

je to nejen pro tato zvířata obrovský stres a utrpení.

Na základě mnoha připomínek spoluobčanů jsem

také uvažoval o přijetí obecně závazné vyhlášky, která

by použití pyrotechniky v katastru naší obce na

vymezených místech zakazovala pod hrozbou sankcí.

Domnívám se však, že by vymáhání zákazu vyhláškou

bylo velmi problematické a proto jsem od tohoto

opatření zatím upustil.

Pokud si tedy příchod Nového roku nedovedete

představit bez pyrotechniky, prosím o její maximálně

možné omezení, a to třeba jen na vypouštění raket, ale

bez použití různých petard a nebo dokonce dělobuchů.

I za ostatní občany naší obce děkuji za pochopení.

Pavel Ševčík, starosta obce   

V poslední době se v naší obci rozmáhá opět starý

nešvar, kterým je bohužel „zapomínání“ uklízení psích

výkalů jejich páníčky. Nejenže ty nejsou uklízeny

z travních ploch a při sekání tvoří potom na oblecích a

někdy i obličejích našich pracovníků zajímavé obrazce

(přál bych Vám slyšet jejich slovní reakce na adresu

majitelů pejsků), ale výkaly jsou ponechány i na našem

novém chodníku, a to třeba přímo ve středu obce.

Pokud je naši pracovníci neuklidí, zmizí až po

rozšlapání „nepozornými“ chodci.

Někteří „pejskaři“ nechávají své miláčky vykonat

potřebu skoro pravidelně na jejich oblíbeném místě,

které je třeba těsně vedle vchodu domu nebo na

chodníku před ním. Dovedete si jistě představit, jakou

má nájemník dotčeného domu radost. Takové jednání

je už dle mého názoru vrcholem arogance a

bezohlednosti.

Musím však také na druhou stranu pochválit ty (a

těch je většina), kteří po svých pejscích poctivě uklízí.

Sazba poplatku za psa

Vlastník psa s trvalým pobytem v obci Dolní Třebonín

bydlící:

• v rodinném domě, zem. usedlosti: 150,- Kč/rok

• v bytovém domě: 350,- Kč/rok

• v osadách Čertyně, Štěkře, D. a H. Svince: 100,-Kč/rok

• na samotě (400 m): 60,- Kč/rok

Sazba poplatku za komunální odpad

osoba s trvalým pobytem na území obce: 600,- Kč/rok

vlastník nemovitosti v katastrálním území: 600,- Kč/rok

Místní poplatky v obci D. Třebonín

Upozornění a prosba…
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Náklad 600ks.
Vychází nepravidelně. Neprodejné. Tisk Tiskárna Šumava.

T Ř E B O N Í N S K Ý  O B Č A S N Í K
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